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W świecie pełnym hałasu, gdzie rozproszenie uwagi stało się normą, a cisza rzadkością,
Kościół przypomina nam, że święta cisza podczas Mszy Świętej nie jest jedynie szczegółem,
lecz nakazem liturgicznym o głębokim znaczeniu teologicznym i duchowym. Cisza w liturgii to
nie „martwy czas”, lecz moment aktywnego uczestnictwa i przestrzeń dla intymnej komunii z
Bogiem.

Pochodzenie ciszy w liturgii: żywa tradycja od czasów
pierwszych chrześcijan
Od pierwszych wieków chrześcijaństwa cisza była integralną częścią celebracji liturgicznych.
Pierwotny Kościół, dziedzicząc tradycje kultu żydowskiego, wprowadził momenty skupienia do
liturgii, aby wierni mogli usłyszeć głos Boga w głębi swego serca. Święty Ignacy Antiocheński
w swoich listach wspomina o konieczności modlitwy w ciszy i w jedności z Kościołem, a święty
Justyn Męczennik w swoim opisie Mszy Świętej z II wieku podkreśla momenty głębokiej czci i
ciszy.

Z biegiem czasu liturgia rzymska precyzyjnie ustrukturyzowała te momenty ciszy, które stały
się szczególnie widoczne w Mszy trydenckiej (Msza w rycie przedsoborowym według Mszału
św. Piusa V). W tej formie liturgicznej cisza odgrywa kluczową rolę, zwłaszcza podczas
Kanonu Rzymskiego, gdy kapłan odmawia modlitwy w milczeniu, co podkreśla tajemniczość i
podniosłość Ofiary Chrystusa.

Co Kościół naprawdę naucza o ciszy podczas Mszy
Świętej?
Sobór Watykański II nie tylko nie zlikwidował ciszy w liturgii, ale wręcz ją umocnił. W
konstytucji Sacrosanctum Concilium (1963) jasno wskazano:

„Należy także w odpowiednim czasie zachować świętą ciszę jako
część celebracji, sprzyjającą aktywnemu uczestnictwu wiernych”
(SC, 30).

Katechizm Kościoła Katolickiego również podkreśla znaczenie ciszy:
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„Święta cisza, jako integralna część celebracji, sprzyja
wewnętrznemu skupieniu uczestników” (KKK, 2717).

Ogólne wprowadzenie do Mszału Rzymskiego (OWMR), które reguluje celebrację Mszy w
formie zwyczajnej, wskazuje kilka momentów, w których cisza nie jest jedynie zalecana, ale
wręcz wymagana:

Przed rozpoczęciem celebracji – aby przygotować serce i umysł na spotkanie z1.
Bogiem.
Po homilii – aby rozważyć usłyszane Słowo Boże.2.
Po Komunii Świętej – dla głębokiego i osobistego dziękczynienia.3.

Ta cisza nie jest niezręczną pustką, ale szansą na wewnętrzne przeżycie tajemnicy wiary.

Dlaczego cisza podczas Mszy Świętej jest kluczowa dla
życia duchowego?
Cisza podczas Mszy Świętej jest aktem pokory i adoracji. W społeczeństwie, które ceni
natychmiastowość i ciągłą ekspresję, cisza staje się kontrkulturowa. To jednak właśnie w
ciszy możemy usłyszeć Boga. Święty Jan od Krzyża mówił:

„Ojciec wypowiedział jedno Słowo, którym jest Jego Syn, i to Słowo
wypowiada zawsze w wiecznym milczeniu.”

Papież Benedykt XVI również podkreślał znaczenie ciszy w liturgii, stwierdzając:

„Cisza jest w stanie otworzyć w nas, w naszej głębi, przestrzeń dla
Boga” (Audiencja generalna, 7 marca 2012 r.).

Ponadto cisza jest aktem czci. Msza Święta to Ofiara Chrystusa ponawiana na ołtarzu, a cisza
pomaga nam przeżywać tę tajemnicę z większą intensywnością.
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Jak dziś na nowo odkryć ciszę w liturgii?
Przygotowanie przed Mszą Świętą – przyjść wcześniej do kościoła i poświęcić kilka1.
minut na cichą modlitwę.
Unikanie zbędnego hałasu – wyłączenie telefonów i powstrzymanie się od2.
niepotrzebnych rozmów w świątyni.
Przeżywanie ciszy w postawie adoracji – nie traktować jej jako przerwy, lecz jako3.
dialog z Bogiem.
Sprzyjanie ciszy po Komunii Świętej – wykorzystanie tego momentu na głębokie i4.
osobiste dziękczynienie.

Podsumowując, cisza podczas Mszy Świętej nie jest kaprysem tradycji ani sentymentalną
nostalgią za przeszłością. Jest duchową koniecznością, która pomaga nam spotkać Boga w
głębi naszego serca. Kościół nie tylko zaprasza nas do ciszy – on jej wymaga, ponieważ to
właśnie w ciszy Bóg mówi i przemienia nasze życie.

Uczmy się słuchać głosu Boga w świętej ciszy każdej Mszy Świętej, aby nasze uczestnictwo
liturgiczne stawało się coraz głębsze i bardziej autentyczne.


